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Abstract 

Background: 

Basic health care and traditional health beliefs without psychosocial support 

will not be enough. Psychosocial support is not only an emergency response 

to psychological wounds, it also helps individuals and communities to build 

social structures to meet one‘s needs as identified by themselves and the 

community. 

The world faces increasing challenges and changes rapidly every day, 

children face several challenges daily, ranging from educational difficulties to 

social issues, few of them have the skills to solve these issues. There are 

several studies addressed that, however, there is a lack of such studies in 

Palestine. 

Aim: 

To assess the effects of psychosocial support program on coping and problem 

solving skills of elementary students at Ramallah Friends Girls School.  

Method: 

An experimental intervention quantitative design was utilized to achieve this 

purpose. The data was gathered between first of October 2018, and finished at 

the end of December, 2018. The sample was randomly assigned included 250 

students from 1st grade to 5th grade from elementary Ramallah Friends Girls 

School, 125 were a controlled group and another 250 students were 

intervention group. The data was collected using a questionnaire; coping to 

stressful daily events scale, which was developed by Leonard W. Poon, and 

was translated to Arabic by Ali Abd Alsalam and Saada Salameh to be 
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applicable for the Palestinian society. The questionnaire contains five 

questions about socio-demographic (gender, grade, academic achievement, 

pass through difficult incident, and parental status), and thirty items divided 

into three categories of coping (positive aspect, negative aspect, and 

behavioral aspect). 

The study was conducted in 3 stages; the baseline or assessment stage (pre- 

questionnaire), the intervention stage, and the (post- questionnaire) after 

completing the 14 sessions. 

A Descriptive statistical techniques frequency distribution of the study groups 

(intervention group and control group).  The analysis of the data was done in 

SPSS (Statistical Package for Social Sciences). To find out the effect of the 

intervention training program on the independent variables, the analysis of 

covariance was done for the two intervention and the two control groups. In 

case of significant F–ratios, the Bonferroni post hoc analysis was done to find 

out the significant differences between the paired means of the intervention 

and control groups. In addition, highlight the relationship between dependent 

and independent variables, ANOVA test, ANCOVA test, T-test were used. 

Findings: 

The study findings showed statistically significant relationship between the 

psychosocial experiment group and the control group in coping and problem-

solving skills aspects (positive, negative and behavioral) after applying the 

psychosocial support program. Also, the study found that there were 

statistically significant differences with socio-demographic variables in the 

scores of students, but there were no statistically significant differences due to 

gender and the parental marital status variables of the students. Besides, there 

were statistically significant difference between pre- test and post- test also 

control pre- test groups for all Pass through difficult incident. That is, 
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student‘s Intervention Post Test scores are higher than that in Intervention Pre 

Test scores and Control Pre and Post Test scores. But there were no 

statistically significant difference in pre and post- tests between groups due to 

Parents Social status because of the small sample size of Parents Social Status 

(Other). 

Conclusion:  

This study concluded that, there are effective outcomes of implementing 

Psychosocial Support Program at coping strategies and problem solving skills, 

therefore schools can implement the Psychosocial Support Program early in 

elementary schools, continuing it to secondary schools, and Mental health 

workers and professionals in Palestine should start to give attention on the 

positive impact associated with providing awareness and intervention to 

programs supporting coping strategies and problem solving skills from early 

age, also there is a need for further quantitative and qualitative studies to 

assess the effect of Psychosocial Support Program in elementary and 

secondary schools in other areas in Palestine. 
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الاجتماعي على مهارات مواجهة وحل المشكلات لدى طلاب المرحلة -تأثير برنامج الدعم النفسي
 الإبتدائية في مدرسة الفرندز للبنات في رام الله

اعداد الطالبة: أدیل یوسف سالم جرایسة

إشراف: د.نجاح الخطیب 

ملخص

الاجتساعي لؼ -ن الجعػ الشفديالخعاية الرحية الأساسية والسعتقجات الرحية التقميجية بجو الخلفية: 
الاجتساعي ليذ مجخد استجابة طارئة عمى الجخوح الشفدية، لكؼ ىؽ -تكؽن كافية. إن الجعػ الشفدي

يداعج أيزاً الأفخاد والسجتسعات عمى بشاء بشية اجتساعية تمتقي مع احتياجات الفخد كسا تػ تحجيجىا 
 مؼ قبميػ وقبل السجتسع. 

تحجيات وتغيخات متدايجة وبدخعة،  كسا ويؽاجو الأطفال تحجيات يؽمية تتخاوح إن العالػ يؽاجو كل يؽم 
ما بيؼ الرعؽبات الأكاديسية والسدائل الاجتساعية، والقميل مشيػ لجييػ السيارات لحل ىحه السدائل. 

 دراسات عجيجة تطخقت ليحا السؽضؽع، وبالخغػ مؼ ذلغ ىشاك نقص في ىحه الجراسات في فمدطيؼ. 

الاجتساعي عمى ميارات مؽاجية وحل السذكلات لجى -تقييػ تأثيخ بخنامج الجعػ الشفدي: الهدف
 طلاب السخحمة الإبتجائية في مجرسة الفخنجز لمبشات في رام الله.

: لقج تػ استخجام ترسيػ تجخيبي لتحقيق ىحا اليجف. بجأ جسع البيانات مؼ بجاية اكتؽبخ المنهج
. لقج تػ اختيار العيشة بذكل عذؽائي بحيث شسمت 2012ديدسبخ والانتياء مؼ جسعيا بشياية  2012
طالب مؼ الرف الأول حتى الرف الخامذ مؼ مجرسة بشات الفخنجز الأساسية بخام الله،  250عمى 
طالب آخخ مؼ مجسؽعة التجخلات. تػ جسع البيانات  250فخد كانت ضسؼ مجسؽعة ضابطة و 125

التعامل مع أحجاث التؽتخ اليؽمية والحي تػ تطؽيخه مؼ قبل مؼ خلال استخجام استبيان؛ وىؽ مقياس 
ليؽنخد و. بؽون، وتست تخجستو لمغة العخبية  مؼ قبل عبج الدلام )سشة( وسلامة )سشة( لتكؽن قابمة 

أسئمة حؽل البيانات الاجتساعية  5لمتطبيق في السجتسع الفمدطيشي. احتؽت الاستبانة عل 
لتحريل الاكاديسي والسخور بتجخبة صعبة ووضع الؽالجيؼ( وكحلغ والجيسؽغخافية )الجشذ والرف وا

 بشج مقدسة عمى ثلاث فئات لمتأقمػ )الجانب الإيجابي والجانب الدمبي والجانب الدمؽكي(.   30
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مخاحل؛ خط الأساس أو مخحمة التقييػ )الاستبيان القبمي( ومخحمة التجخل ومخحمة  3أجخيت الجراسة في 
 جمدة.  14بعج إنياء  )الاستبيان البعجي(

لقج تػ استخجام تقشية الإحراء الؽصفي للاستجلال عمى الشتائج والاستشتاجات. وتػ تحميل البيانات 
(. ولسعخفة تأثيخ بخنامج التجخل التجريبي عمى الستغيخات SPSSباستخجام بخنامج التحميل الاحرائي )

فقج  Fلزابطتيؼ. وفي حال وجؽد ندب ميسة لالسدتقمة فقج تػ تحميل التغايخ لمتجخميؼ ولمسجسؽعتيؼ ا
تػ استخجام تحميل بؽنفيخوني البعجي لإيجاد الاختلافات ذات الأىسية بيؼ وسائل التجخل السددوجة 

الزؽء عمى العلاقة ما بيؼ الستغيخات السدتقمة  يوالسجسؽعات الزابطة. بالإضافة إلى ذلغ،  ألق
 (. T-Testت )-( واختبارANCOVA( وانكؽفا )ANOVA) والتابعة،  كسا وتػ استخجام اختبار أنؽفا

أظيخت نتائج الجراسة علاقة ميسة بيؼ البخنامج الشفدي الاجتساعي لمسجسؽعة التجخيبية  النتائج:
والسجسؽعة الزابطة في جؽانب مؽاجية وحل السذكلات )الإيجابية والدمبية والدمؽكية( بعج تطبيق 

يزاً، وججت الجراسة أن ىشاك فخوق إحرائية دالة بيؼ الستغيخات بخنامج الجعػ الشفدي الاجتساعي. أ
الجيسغخافية في درجات الطلاب ولكؼ لػ يكؼ ىشاك فخوق ذات دلالة إحرائية بيؼ  –الاجتساعية 

الجشذ والؽضع الاجتساعي لأىالي الطلاب. علاوة عمى ذلغ، كان ىشاك فخوق ذات دلالة إحرائية  
متجخل والاختبار البعجي؛ أيزاً بيؼ مجسؽعات الاختبار القبمي لستغيخ في متؽسط الاختبار القبمي ل

"السخور بحجث صعب". بالتالي، درجات الاختبار البعجي لمتجخل لمطلاب كانت أعمى مؼ درجات 
الاختبار القبمي التجخل وكحلغ درجات الاختبار القبمي والبعجي لمسجسؽعة الزابطة. لكؼ، لػ يكؼ 

دلالات احرائية بيؼ الاختبارات القبمية والبعجية بيؼ السجسؽعات بدبب الؽضع ىشاك أي فخوقات ذات 
 الاجتساعي لمؽالجيؼ وذلغ لأن عيشة الأطفال الحيؼ تطمق أو تؽفي والجىػ أو أحجىػ كانت صغيخة.   

الاجتساعي عمى -خمرت ىحه الجراسة إلى أن ىشاك نتائج فعالة لتشفيح بخنامج الجعػ الشفدي الخاتمة:
تخاتيجيات السؽاجية وميارات حل السذكلات. وبالتالي عمى السجارس البجء بتطبيق بخنامج الجعػ اس

الشفدي الاجتساعي مبكخاً في السجارس الأساسية ومؽاصمتو حتى السخحمة الثانؽية. كسا ويجب عمى 
بتؽفيخ الؽعي  العامميؼ الشفدييؼ والسيشييؼ في فمدطيؼ تؽجيو الانتباه نحؽ التأثيخ الايجابي السختبط

والتجخل ببخامج داعسة لاستخاتيجيات السؽاجية وميارات حل السذكلات مؼ سؼ مبكخة. كحلغ، يؽجج 
الاجتساعي عمى السجارس الأساسية -حاجة إلى دراسات نؽعية وكسية لتقييػ تأثيخ بخنامج الجعػ الشفدي

 والثانؽية في مشاطق أخخى في فمدطيؼ.  
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